
Or.0002.7.2022 
 

PROTOKÓŁ Nr XXXIII.2022 
Sesji Rady Gminy Sokoły, która odbyła się w dniu 29 listopada 2022 r. w godz. 10.00 – 13.35 

w sali konferencyjnej Urzędu Gminy Sokoły 
 

Obradom przewodniczył Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady. Sesja rozpoczęła się 
o godz. 10:00. 

W sesji uczestniczyli radni wg listy obecności stanowiącej załącznik nr 1 do protokołu. 
 
Ponadto w sesji udział wzięli: 
 

1) ks. Zdzisław Dylnicki – Proboszcz Parafii pw. Wniebowzięcia NMP w Sokołach; 
2) Danuta Perkowska – Prezes Banku Spółdzielczego w Sokołach; 
3) Andrzej Raciborski – Prezes Gminnej Spółki Wodnej „Krzewina”, Delegat Podlaskiej Izby 

Rolniczej; 
4) Arkadiusz Kalinowski – Dyrektor Stacji Doświadczalnej Oceny Odmian w Krzyżewie; 
5) Magda Ożarowska – Dyrektor Szkoły Podstawowej w Kowalewszczyźnie; 
6) Krystyna Leśniewska – Dyrektor Szkoły Podstawowej w Bruszewie; 
7) Andrzej Jamiołkowski – Delegat Podlaskiej Izby Rolniczej; 
8) Józef Zajkowski – Wójt Gminy; 
9) Irena Bruszewska – Skarbnik Gminy; 
10) Bożena Perkowska – Kierownik Ref. Rozwoju Gospodarczego; 
11) Grażyna Antończuk – Kierownik Ośrodka Pomocy Społecznej w Sokołach; 
12) Krystyna Dworakowska – Kierownik Klubu Dziecięcego w Sokołach; 
13) Małgorzata Grabowska – p.o. Kierownika Centrum Kulturalno-Bibliotecznego w Sokołach; 
14) Mieszkańcy gminy. 

 
Lista obecności stanowi załącznik nr 2 do protokołu 
oraz sołtysi wg załączonej listy obecności – załącznik nr 3 do protokołu. 
 
Ad. 1. 

Otwarcia sesji dokonał Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski. Na wstępie poprosił 
wszystkich o powstanie i zaproponował uczcić minutą ciszy pamięć śp. Eugeniusza Idźkowskiego 
byłego sołtysa wsi Idźki Młynowskie i pracownika Urzędu Gminy Sokoły. Uczestnicy sesji oddali hołd 
śp. Eugeniuszowi Idźkowskiemu. Następnie przywitał radnych, sołtysów, zaproszonych gości oraz 
wszystkich obecnych na sali. Na podstawie listy obecności poinformował, że w sesji uczestniczy 
15 radnych. W związku z tym rada gminy może podejmować prawomocne uchwały. Ponadto ogłosił, 
że obrady Rady Gminy Sokoły są transmitowane, nagrywane i udostępniane w Biuletynie Informacji 
Publicznej oraz na stronie internetowej Urzędu Gminy, zgodnie z art. 20 ust. 1b ustawy z dnia 
8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym. Pełna treść informacji dotyczącej obowiązku 
informacyjnego wynikającego z art. 13 RODO znajduje się na stronie BIP-u i tablicy ogłoszeń urzędu. 
Głosowania jawne na sesjach rady odbywają się za pomocą urządzeń umożliwiających sporządzenie 
i utrwalenie imiennego wykazu głosowań radnych. 
 
Ad. 2. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poinformował, że porządek obrad dzisiejszej sesji 
został przekazany radnym na skrzynki poczty elektronicznej. Przedstawił, że na wniosek pana wójta 
proponuje wprowadzić do porządku obrad w punkcie 5 podpunkt 10, tj. podjęcie uchwały w sprawie 
utworzenia związku powiatowo-gminnego pod nazwą Związek Powiatowo-Gminny „Łomżyńskie 
Forum Samorządowe” oraz podpunkt 11, tj. podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Statutu Związku 
Powiatowo-Gminnego „Łomżyńskie Forum Samorządowe”. Następnie zwrócił się do radnych 
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z zapytaniem, czy mają uwagi lub inne propozycje do proponowanego porządku obrad? Jednocześnie 
przedstawił, że zgodnie z art. 20 ust 1a ustawy o samorządzie gminnym zmiany w porządku obrad 
mogą być wprowadzone bezwzględną większością głosów ustawowego składu rady. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
 Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski zarządził głosowanie nad przyjęciem 
zaproponowanej zmiany w porządku obrad. 

W głosowaniu wzięło udział 14 radnych: 

 głosy za: 10 

 głosy przeciw: 1 

 głosy wstrzymujące się: 3 
Wykaz głosowania imiennego w sprawie zmiany w porządku obrad stanowi załącznik nr 4 do 

protokołu. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że Rada Gminy przyjęła zaproponowaną 

zmianę w porządku obrad. 
 

Porządek posiedzenia: 
 
1. Otwarcie sesji. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołów XXXI i XXXII Sesji Rady Gminy. 
4. Informacja z pracy Wójta w okresie między sesjami. 
5. Rozpatrzenie wniosków i podjęcie uchwał w następujących sprawach: 

1) obniżenia średniej ceny skupu żyta do celów wymiaru podatku rolnego na 2023 r.; 
2) obniżenia średniej ceny sprzedaży drewna przyjętej za podstawę obliczania podatku leśnego 

na obszarze gminy w 2023 roku; 
3) określenia stawek podatku od nieruchomości; 
4) udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Wysokomazowieckiemu; 
5) zmian w budżecie gminy na 2022 rok; 
6) Programu współpracy Gminy Sokoły z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami 

wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku 
publicznego i o wolontariacie na 2023 rok; 

7) szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w ośrodkach wsparcia i mieszkaniach 
chronionych; 

8) zaliczenia dróg do kategorii dróg gminnych; 
9) wieloletniego programu gospodarowania mieszkaniowym zasobem Gminy Sokoły na lata 

2023-2027 oraz zasadach wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszkaniowego 
zasobu gminy; 

10) utworzenia związku powiatowo-gminnego pod nazwą Związek Powiatowo-Gminny 
„Łomżyńskie Forum Samorządowe”; 

11) przyjęcia Statutu Związku Powiatowo-Gminnego „Łomżyńskie Forum Samorządowe”. 
6. Wolne wnioski i informacje. 
7. Zamknięcie obrad. 
 
Ad. 3. 

Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał wyciągi z protokołów XXXI i XXXII 
Sesji Rady Gminy, które stanowi kolejno załączniki nr 5 i 6 do protokołu. 

Uwag do protokołów z poprzednich sesji nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poddał pod głosowanie przyjęcie protokołów XXXI 

i XXXII Sesji Rady Gminy Sokoły. 
W głosowaniu wzięło udział 15 radnych: 

 głosy za: 15 
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 głosy przeciw: 0 

 głosy wstrzymujące się: 0 
Wykaz głosowania imiennego w sprawie przyjęcia protokołów XXXI i XXXII Sesji Rady Gminy 

Sokoły stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że protokoły XXXI i XXXII Sesji Rady 

Gminy Sokoły został przyjęte.  
 
Ad. 4. 
1) 
 Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski przekazał głos panu Andrzejowi Remisiewiczowi ze 
wsi Kruszewo-Wypychy. 
 Andrzej Remisiewicz z Kruszewa-Wypych poinformował, że na sesję przybył wraz z sąsiadami 
i poszkodowanym, aby wyrazić wdzięczność i złożyć podziękowania wszystkim ludziom dobrej woli, 
którzy pomogli rodzinie pokrzywdzonej w wyniku wybuchu gazu. Przedstawił, że 25 lutego 2021 r. 
w miejscowości Kruszewo-Wypychy wybuchł gaz. Wskutek tego zdarzenia sześcioosobowa została 
poszkodowana. Murowany dom państwa Kuleszów został w 100 % zniszczony. W wypadku ucierpiały 
trzy osoby. Jedna osoba została poparzona i przewieziona helikopterem do specjalistycznego szpitala 
w Siemianowicach Śląskich. Dwie osoby odwieziono do szpitala w Wysokiem Mazowieckiem. Po kilku 
dniach jedna osoba zmarła. Dorobek całego życia rodziny znikł w jednym momencie. Nieszczęście jest 
szczególne, ponieważ poszkodowani przez wiele lat gromadzili pieniądze i rok przed wybuchem gazu 
wyremontowali dom. W jednej chwili rodzina pozostała bez środków do życia i dalszej przyszłości. 
Postanowiliśmy pomóc naszym sąsiadom. Dzień po wybuchu zwróciliśmy się do księdza proboszcza 
Parafii w Sokołach Zdzisława Dylnickiego z prośbą o umożliwienie przeprowadzenia zbiórki przed 
kościołem. Ksiądz proboszcz sam przekazał znaczną kwotę na pomoc rodzinie. Nie zgodził się na 
zbiórkę przed kościołem. Zdecydował, że zbiórka odbędzie się w kościele. Przekazał tacę z całej 
niedzieli na pomoc poszkodowanym. Nie spodziewaliśmy się takiej postawy księdza proboszcza. 
Ksiądz zaszczepił wśród wiernych chęć niesienia pomocy bliźnim i sam jako pierwszy dał tego dobry 
przykład. Podczas jednej niedzieli zebraliśmy od hojnych darczyńców ok. 25 tys. zł. Zebrane pieniądze 
zostały wpłacone na konto. Można to uznać za spory sukces, ale należy wiedzieć, że podczas remontu 
ubezpieczyciel zawiesił płacenie składek. Dom w dniu wybuchu nie był ubezpieczony. Zebrana kwota 
nie była wystarczająca, aby cokolwiek zrobić. W związku z tym wystąpiliśmy do radnych i sołtysów 
z prośbą o pomoc w zorganizowaniu zbiórek. Nikt nie odmówił nam pomocy. W przeciągu miesiąca 
na specjalnie utworzone konto poszkodowanego wpłacono 270 tys. zł. Pan A. Remisiewicz w imieniu 
p. Janusza i jego rodziny podziękował darczyńcom za okazaną pomoc. Poinformował, że na cel zbiórki 
zostało utworzone specjalne konto. W umowie zapisaliśmy, że środki zebrane od darczyńców zostaną 
w 100 % przeznaczone na odbudowę domu. Obecnie dom jest w trakcie budowy. Prace są już na 
ukończeniu. Zwrócił uwagę, że bezpośrednio po wybuchu rodzina nie miała domu, potrzebnych 
rzeczy i środków do życia. Pomimo tego, że na terenie naszej gminy jest ok. 30 pustostanów, żaden 
zdaniem ich właścicieli nie nadawał się do zamieszkania. Pozostała nam tylko jedna możliwość, 
zwrócić się do pana wójta o przydzielenie mieszkania. Pan wójt zdecydował się przekazać mieszkanie 
pomimo tego, że komisja kilka dni wcześniej przyznała je innej rodzinie. W ciągu dwóch godzin od 
wybuchu przekazano poszkodowanym klucze do lokalu zastępczego. Mieszkanie socjalne wymagało 
remontu i umeblowania. Wiele osób zaangażowało się w zbiórkę i remont. W efekcie już po 4 dobach 
od przekazania lokal był gotowy do zamieszkania. Przeprowadzana zbiórka została udokumentowana, 
a wydatkowane środki potwierdzone przez trzyosobową komisję składającą się z osób o zaufaniu 
społecznym tj. p. Lucyna Zalewska, p. Jan Grzeszczuk i p. Piotr Komar. Do tej pory zrobiliśmy to, co 
było możliwe i stosowne. Posiadamy trzy segregatory dokumentów i zdjęć szczegółowo obrazujących 
opis zdarzenia oraz rozliczenie zebranych i wydatkowanych środków. Zaproponował, aby samorząd 
gminy Sokoły wyszedł naprzeciw takim zagrożeniom i powołał komitet, który mógłby zająć się takimi 
zdarzeniami w przyszłości. Możemy mieć nadzieję, że taka sytuacja nigdy nikogo nie spotka, ale 
powinniśmy być na to przegotowani. Wkrótce budowa domu zostanie zakończona. Rodzina powinna 
opuścić mieszkanie socjalne na wiosnę przyszłego roku. Mieszkanie obecnie zajmowane przez 
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poszkodowanego zostanie wówczas przydzielone innej potrzebującej rodzinie albo będzie czekało 
w rezerwie gminy. Jeszcze raz podziękował wszystkim osobom, które w jakikolwiek sposób pomogły 
poszkodowanym. 
 Wojciech Maleszko pracownik UG w trakcie wypowiedzi p. Andrzeja Remisiewicza wyświetlił 
zdjęcia przedstawiające sytuację w dniu wybuchu gazu, ruiny domu, stan mieszkania socjalnego 
przed zamieszkaniem, urządzone mieszkanie, usuwanie ruin budynku i odbudowę domu. 

Lucyna Zalewska z Kruszewa-Wypych przedstawiła rozliczenie finansowe i oświadczyła, że 
wszystkie dokumenty są do wglądu. Każdy zainteresowany może się z nimi zapoznać. 

Andrzej Remisiewicz z Kruszewa-Wypych zaapelował do uczestników sesji o żądanie od 
sprzedających i kupujących dokumentów potwierdzających dokonanie transakcji. Wyjaśnił, że jeśli 
wszystko jest w porządku, to dokumenty są nam zbędne. Okazują się potrzebne w nieszczęściu. 
W chwili, gdy dochodzi do nieszczęścia zostajemy bez niczego. Przeznaczenie 200-500 zł rocznie na 
ubezpieczenie daje poczucie bezpieczeństwa. Ponadto oświadczył, że dziś na sesji rada gminy będzie 
podejmowała uchwały dotyczące podatków. Poprosił, aby każda zmiana podatkowa była rozważnie 
wprowadzona. Żyjemy w czasach niestabilnych. Mamy wysoką inflację i wojnę na Ukrainie. Wszystko 
to powoduje, że żyje się nam mniej bezpiecznie i mniej stabilnie. Wiele samorządów w Polsce 
otrzymuje od rządu gigantyczne pieniądze i ma problem je wydatkować. Kosztem tego rozdawnictwa 
będzie zadłużenie przyszłych pokoleń. Ktoś będzie musiał to spłacić. W życiu nie ma nic za darmo. 
Przedstawił, że przykro mu jest jako podatnikowi i osoby dbającej o rozwój gminy, że samorząd gminy 
Sokoły w 2021 roku doprowadził do kuriozalnej sytuacji przy sprzedaży nieruchomości komunalnych. 
Nieruchomość w Bujnach o pow. 0,54 ha została sprzedana za 24 tys. zł. W Perkach Frankach 0,30 ha 
zbyto za 7 tys. zł, a w miejscowości Kruszewo-Wypychy działkę o pow. 0,34 ha tylko dla tego, że leżała 
przy mojej posesji sprzedano za 56 tys. zł. Czy to jest etyczne? Ci, którzy podejmowali takie decyzje 
muszą odpowiedzieć sami sobie. Z okazji zbliżających się Świąt Bożego Narodzenia złożył wszystkim 
uczestnikom sesji życzenia świąteczne. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski powiedział, że jest dumny z tego, że w naszej 
gminie są ludzie, którzy chcą pomagać potrzebującym. Podziękował komitetowi społecznemu 
z Kruszewa-Wypych, radnym i sołtysom oraz wszystkim darczyńcom. 

Janusz Kulesza z Kruszewa-Wypych podziękował wszystkim ludziom dobrej woli, którzy 
udzielili mu pomocy materialnej i finansowej. 

 Wójt Gminy Józef Zajkowski powiedział, że pomoc poszkodowanym jest dobrym przykładem 
tego, że jeśli wszyscy chcemy coś zrobić, to jesteśmy w stanie to zrobić. Urząd Gminy nie mógł być 
organizatorem zbiorki na rzecz poszkodowanych. Sąsiedzi z ogromnym sercem zaangażowali się 
w niesienie pomocy i przy inicjatywie społecznej odbudowali dom ze zgliszcz. Przedstawił, że podczas 
swojej wypowiedzi p. A. Remisiewicz poruszył kwestię mieszkania komunalnego. Mieszkanie zostało 
przydzielone innej osobie, ale po rozmowie zdecydowała się ona odstąpić je rodzinie poszkodowanej 
w wyniku wybuchu gazu. Podziękował organizatorom zbiórki i księdzu proboszczowi za zrozumienie 
i okazaną pomoc. Oświadczył, że pan Kulesza będzie mógł mieszkać w mieszkaniu komunalnym do 
chwili, gdy dom zostanie zagospodarowany i będzie on gotów przeprowadzić się na swoje. Wszelką 
pomoc, która będzie potrzebna nadal będziemy świadczyć. 

Radny Marek Czajkowski odnosząc się do tematu sprzedaży nieruchomości podziękował panu 
Andrzejowi Remisiewiczowi za zakup działki i poprawę sytuacji finansowej budżetu gminy Sokoły. 
Przedstawił, że przedmiotowa działka znajduje się w centrum Kruszewa-Wypych, dlatego jej wartość 
należy porównywać do działek w Sokołach, gdzie ceny dochodzą nawet do 200 tys. zł. Na komisjach 
długo dyskutowaliśmy nad samą kwestią sprzedaży i ustaleniem wartości działki, która miała służyć 
mieszkańcom wsi jako boisko sportowe, a prawdopodobnie będzie przeznaczona pod działalność 
gospodarczą. Poprosił, aby w przyszłości p. A. Remisiewicz nie odnosił się publicznie do takich kwestii. 
Nie było żadnego przymusu, jeśli było drogo, to nie trzeba było kupować. Wypominanie nam tej 
transakcji jest w tym momencie niepotrzebne. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski podziękował dla księdza proboszcza, który ukrył 
się wśród sołtysów i przysłuchuje się dyskusji. 
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Andrzej Remisiewicz z Kruszewa-Wypych uzupełnił, że również nie zauważył księdza. 
Ponownie skierował słowa podziękowania skierowane do księdza proboszcza. Odnosząc się do 
wypowiedzi radnego Marka Czajkowskiego powiedział, że nie ma do nikogo pretensji, gdyż to był 
przetarg. Każdy mógł do niego przystąpić i każdy oferował tyle, na ile było go stać. Zapytał, dlaczego 
inne działki zostały sprzedane tak tanio? 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski zakończył dyskusję i ogłosił 7 minut przerwy. 
2) 

Po przerwie przewodniczący wznowił obrad i przekazał głos panu wójtowi. 
Wójt Gminy Józef Zajkowski przedstawił informację z pracy między sesjami za okres od 

27 września 2022 r. do 29 listopada 2022 r. Informacja stanowi załącznik nr 8 do protokołu. Zapytał, 
czy są pytania do przedstawionej informacji? 
 Radny Piotr Łapiński podziękował wszystkim osobom, które zaangażowały się w pomoc 
poszkodowanym w wyniku wybuchu gazu, a w szczególności koordynatorowi działań. Oświadczył, że 
w okresie między sesjami wydarzyło się bardzo dużo pozytywnego. Presja, pisanie podań i wszelkie 
naciski mają sens. Firma Koba po długiej wymianie korespondencji  zobowiązała się w końcu wykonać 
podłączenia do Internetu wszystkich zainteresowanych. Przedstawił, że przed sesją wnioskował 
o zaproszenie na sesję ministra Adama Andruszkiewicza. Pan przewodniczący zaprosił pana ministra. 
Niestety pan minister ze względu na obowiązki służbowe nie mógł przybyć na obrady. Skierował 
podziękowania do ministra Andruszkiewicza za pomoc w tym temacie. Stwierdził, że pomimo tego, że 
do tej pory tak dużo udało się już zrobić w tej sprawie, to nie można jeszcze mówić o całkowitym 
sukcesie. Firma Koba podłączyła znaczną część posesji, postawiła materiały i opuściła miejscowość. 
Skontaktowałem się z firmą i otrzymałem odpowiedź, że gmina cofnęła jej decyzję. Po sprawdzeniu 
tej informacji okazało się, że nie jest to prawda. Firma doskonale zna procedury, ale nie składa 
kompletnych dokumentów. Obecnie w kilku miejscowościach trwają prace związane z podłączeniem 
mieszkańców do Internetu. Postęp prac jest widoczny. Zobowiązał się dopilnować wykonania tych 
prac. Zaapelował do pana wójta o włączenie się w działania i spowodowanie, aby firma zrealizowała 
inwestycję w 100 %.  

Wójt Gminy Józef Zajkowski wyjaśnił, że złożone przez radnego Piotra Łapińskiego pismo 
zostało przesłane do firmy Koba. Obecnie czekamy na odpowiedź i liczymy na realizację inwestycji. 
Przedstawił, że w poprzednim tygodniu próbował skontaktować się z przedstawicielami firmy, ale nie 
odbierają oni telefonów. Mocno zależy nam na tym, aby szef firmy przyjechał na sesję i przedstawił 
postęp prac i sposób realizacji inwestycji.  

Radny Marek Czajkowski oświadczył, że problem z podłączeniem się do Internetu jest nie 
tylko w samej Kowalewszczyźnie, ale również innych wioskach. Firma realizuje inwestycję za rządowe 
pieniądze. Musimy dopilnować realizacji inwestycji, aby wszyscy zainteresowani mieszkańcy mogli 
mieć zapewniony dostęp do szerokopasmowego Internetu. Podziękował radnemu P. Łapińskiemu za 
monitorowanie sprawy i naciski na wykonawcę. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poinformował, że 18 czerwca 2023 r. o godz. 9.00 
w Bazylice Mniejszej w Sokołach zostanie odprawiona Msza Św. za śp. Eugeniusza Idźkowskiego od 
sołtysów gminy Sokoły. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski uzupełnił, że wyprowadzenie i pochowanie odbędzie się 
w czwartek o godz. 11.00. Wystawnie ciała jest dziś i jutro. W przerwie ustaliliśmy, że wybieramy się 
delegacją na pogrzeb w środę o godz. 19.00. Gmina zakupi wieniec. Spotykamy się przed domem 
pogrzebowym. Po sesji wyślemy SMS-y do radnych i sołtysów z informacją na ten temat. 
 
Ad. 5. 
1) 

Skarbnik Gminy Irena Bruszewska poinformowała, że według komunikatu Prezesa Głównego 
Urzędu Statystycznego z dnia 19 października 2022 r. (M.P. 2022 poz. 995) średnia cena skupu żyta za 
okres 11 kwartałów poprzedzających kwartał poprzedzający rok podatkowy 2023 wynosi 74,05 zł/dt. 
Wójt gminy po wnikliwej analizie sytuacji finansowej naszych rolników oraz stojących przed nami 
zadań inwestycyjnych proponuje obniżyć cenę 1 dt żyta, przyjmowanej jako podstawa obliczania 
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podatku rolnego na 2023 rok na obszarze gminy Sokoły, do 68,00 zł/dt. Taka zmiana oznacza, że 
podatek rolny będzie o ok. 11,8 % wyższy w 2023 roku niż w roku bieżącym. Przypomniała, że na rok 
podatkowy 2022 r. Rada Gminy Sokoły nie obniżała średniej ceny skupu żyta, która wynosiła 61,48 
zł/dt. Podatek był rozpatrywany podczas wspólnego posiedzenia komisji Rady Gminy Sokoły i został 
przez nią pozytywnie zaopiniowany. 

Radny Piotr Łapiński poinformował, że na posiedzeniu komisji wnikliwie analizowaliśmy 
wszystkie stawki podatków i opłat lokalnych. Przy podejmowaniu decyzji braliśmy pod uwagę wiele 
czynników. Rozumiemy, że sytuacja ekonomiczna rolników jest bardzo trudna. Obniżając stawkę 
GUS-owską chcieliśmy pomóc rolnikom rekompensując im w pewien sposób wysokie koszty produkcji 
rolniczej, tj. paliwo, nawozy, środki ochrony roślin oraz usługi towarzyszące. Z drugiej strony 
patrzyliśmy na to w jaki sposób zachowały się sąsiednie samorządy i jaki mamy zakres zaplanowanych 
inwestycji na przyszły rok. Przedstawił, że na komisji wnioskował o obniżenie GUS-owskiej ceny żyta.  
Podziękował radnym za jednomyślne zaopiniowanie projektu uchwały. Wypracowane stanowisko 
powinno zadowalać zarówno rolników i budżet gminy. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poprosił Wiceprzewodniczącego Rady Wojciecha 
Czajkowskiego o odczytanie treści projektu uchwały. 

Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał projekt uchwały w sprawie 
obniżenia średniej ceny skupu żyta do celów wymiaru podatku rolnego na 2023 r. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poddał głosowaniu w/w projekt uchwały.  

W głosowaniu wzięło udział 15 radnych: 

 głosy za: 15 

 głosy przeciw: 0 

 głosy wstrzymujące się: 0 
Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie obniżenia średniej ceny 

skupu żyta do celów wymiaru podatku rolnego na 2023 r., stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 
Przewodniczący stwierdził, że uchwała została podjęta. 

 
Uchwała Nr XXXIII/218/2022 

w sprawie obniżenia średniej ceny skupu żyta do celów wymiaru podatku rolnego na 2023 r.,  
stanowi załącznik nr 10 do protokołu 

 
2) 

Skarbnik Gminy Irena Bruszewska poinformowała, że rada gminy może obniżyć średnią cenę 
sprzedaży drewna na terenie gminy Sokoły, przyjmowaną do ustalanie podatku leśnego. Do tej pory 
nie korzystaliśmy z takiego rozwiązania, ponieważ cena GUS-owska była do przyjęcia. Według 
komunikatu Prezesa GUS średnia cena sprzedaży drewna wynosi 323,18 zł/m3. W 2022 r. była to 
kwota 212,26 zł/m3. Wójt Gminy po wnikliwiej analizie sytuacji finansowej rolników i stojących przed 
nami zadań inwestycyjnych proponuje obniżyć średnią cenę sprzedaży drewna do kwoty 265,00 
zł/m3. Podatek był rozpatrywany podczas wspólnego posiedzenia komisji Rady Gminy Sokoły i został 
przez nią pozytywnie zaopiniowany. 
 Radny Marek Czajkowski oświadczył, że na komisji bardzo burzliwie dyskutowaliśmy na temat 
ustalenia podatków na 2023 rok. Ustaliliśmy, że wszystkie podatki podnosimy o wskaźnik 11,8 %. 
Prognozowana cena żyta była bardzo wysoka, ale obniżyliśmy ją do rozsądnego poziomu. Wszystkie 
podatki dla przedsiębiorców również będą podniesione o 11,8 %, tylko podatek leśny wzrośnie o 25 
%. Czy takie działanie jest rozsądne? Przy budżecie gminy ok. 40 mln zł, strata 20 tys. zł na tym 
podatku byłaby niezauważalna. Na terenie gminy nikt z rolników nie handluje drewnem. Rolnicy 
wycinają drzewa tylko na własne potrzeby. Taka decyzja dyskryminuje rolników, ponieważ będą oni 
musieli zapłacić dwukrotnie wyższy podatek niż pozostali. Na komisji nie udało się nam dojść do 
porozumienia i zgłoszona propozycja została przegłosowana. Ponadto przedstawił, że kilka lat temu 
po wypowiedzi pana Andrzeja Remisiewicza zdecydowaliśmy się wprowadzić mniejszą podwyżkę 
podatków, niż wcześniej zakładaliśmy. Od tego czasu podatki wzrastają tylko o stopień inflacji. 
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Stwierdził, że proponowana podwyżka jest niesprawiedliwa. Opowiedział się za podniesieniem 
podatku leśnego o 11,8 %. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poprosił Wiceprzewodniczącego Rady Wojciecha 
Czajkowskiego o odczytanie treści projektu uchwały. 

Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał projekt uchwały w sprawie 
obniżenia średniej ceny sprzedaży drewna przyjętej za podstawę obliczania podatku leśnego na 
obszarze gminy w 2023 roku. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poddał głosowaniu w/w projekt uchwały.  

W głosowaniu wzięło udział 15 radnych: 

 głosy za: 12 

 głosy przeciw: 3 

 głosy wstrzymujące się: 0 
Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie obniżenia średniej ceny 

sprzedaży drewna przyjętej za podstawę obliczania podatku leśnego na obszarze gminy w 2023 roku, 
stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

Przewodniczący stwierdził, że uchwała została podjęta. 
 

Uchwała Nr XXXIII/219/2022 
w sprawie obniżenia średniej ceny sprzedaży drewna przyjętej za podstawę obliczania podatku 

leśnego na obszarze gminy w 2023 roku, stanowi załącznik nr 12 do protokołu 
 
3) 

Skarbnik Gminy Irena Bruszewska poinformowała, że na posiedzeniu komisji rozmawialiśmy 
na temat stawek podatku od środków transportowych. Po przeanalizowaniu sytuacji zapadła decyzja 
o nierozpatrywaniu stawek podatku od środków transportowych. W związku z tym uchwała podjęta 
przez Radę Gminy w 2016 roku nadal obowiązuje. Od 2017 r. obowiązuje uchwała w sprawie 
zwolnień w podatku od nieruchomości. Rada gminy na podstawie tej uchwały zwalnia z podatku od 
nieruchomości budynki mieszkalne lub ich części zajęte wyłącznie na potrzeby mieszkalne położone 
na gruntach wchodzących w skład gospodarstw rolnych. Kolejne zwolnienie dotyczy gruntów, 
budynków mieszkalnych lub ich części wykorzystywanych na działalność statutową polegającą na 
świadczeniu zadań w zakresie ochrony przeciwpożarowej w rozumieniu przepisów o ochronie 
przeciwpożarowej. Zwolnienie to nie obejmuje gruntów i budynków związanych z prowadzeniem 
działalności gospodarczej. Następnie poinformowała, że na podstawie komunikatu Prezesa GUS z 15 
lipca 2022 r. wskaźnik cen towarów i usług konsumpcyjnych w I półroczu 2022 r. w stosunku do 
I półrocza 2021 r. uległ wzrostowi o 11,8 %. Pan wójt po rozpatrzeniu sytuacji finansowej 
mieszkańców gminy oraz stojących przed nami zadań inwestycyjnych proponuje ustalić stawki 
podatku od nieruchomości na 2023 r. na poziomie wyższym o 11,8 % w stosunku do roku bieżącego. 
Pani skarbnik oczytała poszczególne stawki podatku od nieruchomości i w imieniu pana wójta 
zawnioskowała o podjęcie uchwały w przedmiotowej sprawie. 

Radny Marek Czajkowski oświadczył, że pani skarbnik przed chwilą przedstawiła, że nie 
podnosimy podatku od środków transportowych dla przedsiębiorców. Z tego tytułu wpływa do gminy 
270-280 tys. zł. Po przemnożeniu to przez wskaźnik 11,8 % daje to ok. 30 tys. zł. Tymczasem gmina 
zyskuje 20 tys. zł od rolników, a nie chce wziąć 30 tys. zł od przedsiębiorców. 

Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski zapytał, czy są jeszcze jakieś pytania bądź 
uwagi? 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał projekt uchwały w sprawie 

określenia stawek podatku od nieruchomości. 
Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poddał głosowaniu w/w projekt uchwały.  

W głosowaniu wzięło udział 15 radnych: 
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 głosy za: 13 

 głosy przeciw: 0 

 głosy wstrzymujące się: 2 
Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie określenia stawek podatku 

od nieruchomości, stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 
Przewodniczący stwierdził, że uchwała została podjęta. 

 
Uchwała Nr XXXIII/220/2022 

w sprawie określenia stawek podatku od nieruchomości, stanowi załącznik nr 14 do protokołu 
 

4) 
Skarbnik Gminy Irena Bruszewska przedstawiła projekt uchwały zmieniającej uchwałę 

w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Wysokomazowieckiemu. 
 Wójt Gminy Józef Zajkowski poinformował, że w okresie letnim dokonaliśmy przeglądu stanu 
technicznego dróg na terenie gminy. Zakończyły się już prace na drodze powiatowej z Waniewa do 
Pszczółczyna. Aktualnie trwają prace budowalne na drogach powiatowych z Sokół do Nowych Racibor 
i z Czajk do Kobylina-Borzymy. Inwestycje te dofinansowujemy w cyklu dwuletnim. Na ostatnim 
posiedzeniu komisji zdecydowaliśmy o przekazaniu powiatowi dofinansowania w wysokości 130 tys. 
zł z przeznaczeniem na remont drogi powiatowej z Bruszewa do Faszcz. Droga jest w kiepskim stanie 
i wymaga remontu. Nie zapominamy o innych odcinkach. Inwestycja jest potrzebna i będzie służyła 
mieszkańcom. 

Radny Tomasz Kruszewski podziękował za wykonanie remontu tego odcinka. Oświadczył, że 
w przyszłych latach należałoby wykonać kompleksową modernizację całej drogi. Taka inwestycja jest 
wskazana i oczekiwana przez mieszkańców. 

Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał projekt uchwały zmieniającej 
uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Wysokomazowieckiemu. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poddał głosowaniu w/w projekt uchwały.  

W głosowaniu wzięło udział 15 radnych: 

 głosy za: 15 

 głosy przeciw: 0 

 głosy wstrzymujące się: 0 
Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Wysokomazowieckiemu, stanowi załącznik nr 15 do 
protokołu. 

Przewodniczący stwierdził, że uchwała została podjęta. 
 

Uchwała Nr XXXIII/221/2022 
zmieniająca uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Wysokomazowieckiemu,  

stanowi załącznik nr 16 do protokołu 
 
5) 

Skarbnik Gminy Irena Bruszewska przedstawiła projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie 
gminy na 2022 r. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski poinformował, że obecnie cena sprzedaży węgla spada. Trudno 
powiedzieć, na jakim poziomie ostatecznie się zatrzyma. Na chwilę obecną w naszym sąsiedztwie 
żadna z gmin nie prowadzi jeszcze sprzedaży węgla. Samorządy borykają się problemem negocjacji 
umów. Podmiot wprowadzający węgiel narzuca gminom zobowiązanie się do przyjęcia węgla w ilości 
zadeklarowanej przez mieszkańców. Nie możemy się na to zgodzić. Jeśli prywatni przedsiębiorcy będą 
oferowali do sprzedaży dużo tańszy węgiel, to nikt od gminy nie zakupi węgla po wyższej cenie. 
Kolejną kwestią jest sama jakość węgla, jego kaloryczność i asortyment. Nie możemy podpisać 
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umowy w ciemno, skoro mamy tyle wątpliwości. Niektóre samorządy sprowadziły już węgiel, ale jego 
dystrybucja wśród mieszkańców nie jest taka prosta. W środkach masowego przekazu opisane są 
sytuacje, gdzie mieszkaniec gminy kupił od gminy węgiel i odwiózł go z powrotem, ponieważ nie był 
zadowolony z jego jakości. Obawiamy się takich przypadków. Mieszkańcy naszej gminy są zadowoleni 
z usług i jakości sprowadzanego węgla przez lokalne podmioty prywatne. W budżecie gminy 
wpisujemy rezerwowo środki na dystrybucję węgla. Nie możemy zamykać sobie furtki. Chcemy być 
gotowi na realizację zadania. Co z tego wyniknie, to czas pokaże. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poprosił Wiceprzewodniczącego Rady Wojciecha 
Czajkowskiego o odczytanie treści projektu uchwały. 

Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał projekt uchwały w sprawie zmian 
w budżecie gminy na 2022 r. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poddał głosowaniu w/w projekt uchwały.  

W głosowaniu wzięło udział 15 radnych: 

 głosy za: 15 

 głosy przeciw: 0 

 głosy wstrzymujące się: 0 
Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy 

na 2022 r., stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że uchwała została podjęta. 

 
Uchwała Nr XXXIII/222/2022 

w sprawie zmian w budżecie gminy na 2022 rok, stanowi załącznik nr 18 do protokołu 
 
6) 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski przedstawił projekt uchwały w sprawie Programu 
współpracy Gminy Sokoły z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 
ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na 2023 
rok. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski odczytał informację o wynikach konsultacji, która 

stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 
Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poprosił Wiceprzewodniczącego Rady Wojciecha 

Czajkowskiego o odczytanie treści projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał projekt uchwały w sprawie 

Programu współpracy Gminy Sokoły z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi 
w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie 
na 2023 rok. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poddał głosowaniu w/w projekt uchwały.  

W głosowaniu wzięło udział 15 radnych: 

 głosy za: 14 

 głosy przeciw: 1 

 głosy wstrzymujące się: 0 
Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie Programu współpracy 

Gminy Sokoły z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy 
z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na 2023 rok, stanowi 
załącznik nr 20 do protokołu. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że uchwała została podjęta. 
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Uchwała Nr XXXIII/223/2022 
w sprawie Programu współpracy Gminy Sokoły z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami 

wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o 
wolontariacie na 2023 rok, stanowi załącznik nr 21 do protokołu 

 
7) 

Kierownik Ośrodka Pomocy Społecznej w Sokołach Grażyna Antończuk przedstawiła projekt 
uchwały w sprawie szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w ośrodkach wsparcia 
i mieszkaniach chronionych. 

Radny Marek Czajkowski poinformował, że wielu mieszkańców gminy otrzymuje decyzje 
o nieprzyznaniu im dodatku węglowego. Zapytał, ile wydano odmownych decyzji i na jakiej podstawie 
są wydawane takie decyzje? 

Kierownik Ośrodka Pomocy Społecznej w Sokołach Grażyna Antończuk odpowiedziała, że na 
ta chwilę nie jest w stanie odpowiedzieć, ile osób otrzymało decyzje odmowne. Od 3 listopada br. 
zmieniła się ustawa o dodatku węglowym. Dodatek węglowy przysługuje osobom, które zamieszkują 
w jednym budynku, ale mają dwa odrębne lokale mieszkalne. Takie osoby na podstawie nowych 
przepisów mogą ponownie złożyć wniosek o przyznanie dodatku węglowego.  

Radny Marek Czajkowski oświadczył, że wiele osób dostało decyzje odmowne tylko dlatego, 
że zbyt późno naniosło poprawki do deklaracji CEEB. 

Kierownik Ośrodka Pomocy Społecznej w Sokołach Grażyna Antończuk odpowiedziała, że 
ustawa obliguje mieszkańców do złożenia deklaracji CEEB przed 11 sierpnia 2022 r. Osoby, które 
złożyły deklarację po tym terminie dostawały decyzje odmowne. Wiele osób odwołuje się od takiej 
decyzji do Samorządowego Kolegium Odwoławczego i te często przyznaje im rację. 

Radny Marek Czajkowski oznajmił, że wiele osób złożyło deklarację do 11 sierpnia 2022 r., 
a po tym terminie naniosło zmiany. Takim osobom wydano odmowną decyzję. 

Kierownik Ośrodka Pomocy Społecznej w Sokołach Grażyna Antończuk powiedziała, że 
przepisy ustawy mówią wprost wskazują podstawy przyznania dodatku. 

Radny Marek Czajkowski zapytał, czy zmiana ustawy nad podtrzymuje ter termin? 
Kierownik Ośrodka Pomocy Społecznej w Sokołach Grażyna Antończuk powiedziała, że tak, 

ale SKO podchodzi do tego trochę inaczej. Jeżeli ktoś nie zgadza się z wydaną decyzją, to może się od 
niej odwołać. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poprosił Wiceprzewodniczącego Rady Wojciecha 
Czajkowskiego o odczytanie treści projektu uchwały. 

Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał projekt uchwały w sprawie 
szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w ośrodkach wsparcia i mieszkaniach 
chronionych. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poddał głosowaniu w/w projekt uchwały.  

W głosowaniu wzięło udział 15 radnych: 

 głosy za: 15 

 głosy przeciw: 0 

 głosy wstrzymujące się: 0 
Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie szczegółowych zasad 

ponoszenia odpłatności za pobyt w ośrodkach wsparcia i mieszkaniach chronionych, stanowi 
załącznik nr 22 do protokołu. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że uchwała została podjęta. 
 

Uchwała Nr XXXIII/224/2022 
w sprawie szczegółowych zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w ośrodkach wsparcia 

i mieszkaniach chronionych, stanowi załącznik nr 23 do protokołu 
 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski ogłosił 5 minut przerwy w posiedzeniu. 
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8) 
 Po przerwie przewodniczący wznowił obrady i poprosił panią Bożenę Perkowską Kierownik 
Ref. Rozwoju Gospodarczego o przedstawienie potrzeby podjęcia uchwały w sprawie zaliczenia dróg 
do kategorii dróg gminnych. 
 Kierownik Ref. Rozwoju Gospodarczego Bożena Perkowska wystąpiła z wnioskiem o podjęcie 
uchwały w sprawie zaliczenia dróg do kategorii dróg gminnych. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poprosił Wiceprzewodniczącego Rady Wojciecha 

Czajkowskiego o odczytanie treści projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał projekt uchwały w sprawie 

zaliczenia dróg do kategorii dróg gminnych. 
Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poddał głosowaniu w/w projekt uchwały.  

W głosowaniu wzięło udział 13 radnych: 

 głosy za: 13 

 głosy przeciw: 0 

 głosy wstrzymujące się: 0 
Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie zaliczenia dróg do 

kategorii dróg gminnych, stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że uchwała została podjęta. 

 
Uchwała Nr XXXIII/225/2022 

w sprawie zaliczenia dróg do kategorii dróg gminnych, stanowi załącznik nr 25 do protokołu 
 
9) 

Kierownik Ref. Rozwoju Gospodarczego Bożena Perkowska wystąpiła z wnioskiem o podjęcie 
uchwały w sprawie wieloletniego programu gospodarowania mieszkaniowym zasobem Gminy Sokoły 
na lata 2023-2027 oraz zasadach wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu 
gminy. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poprosił Wiceprzewodniczącego Rady Wojciecha 

Czajkowskiego o odczytanie treści projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał projekt uchwały w sprawie 

wieloletniego programu gospodarowania mieszkaniowym zasobem Gminy Sokoły na lata 2023-2027 
oraz zasadach wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu gminy. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poddał głosowaniu w/w projekt uchwały.  

W głosowaniu wzięło udział 13 radnych: 

 głosy za: 13 

 głosy przeciw: 0 

 głosy wstrzymujące się: 0 
Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie wieloletniego programu 

gospodarowania mieszkaniowym zasobem Gminy Sokoły na lata 2023-2027 oraz zasadach 
wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu gminy, stanowi załącznik nr 26 
do protokołu. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że uchwała została podjęta. 
 

Uchwała Nr XXXIII/226/2022 
w sprawie wieloletniego programu gospodarowania mieszkaniowym zasobem Gminy Sokoły na lata 

2023-2027 oraz zasadach wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu gminy, 
stanowi załącznik nr 27 do protokołu 
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10) 
 Wójt Gminy Józef Zajkowski poinformował, że na skrzynki poczty elektronicznej wysłaliśmy 
państwu projekt uchwał w sprawie utworzenia związku powiatowo-gminnego pod nazwą Związek 
Powiatowo-Gminny „Łomżyńskie Forum Samorządowe”. Gmina Sokoły od wielu lat należy do 
stowarzyszenia pn. „Łomżyńskie Forum Samorządowe”, funkcjonującego na podstawie przepisów 
ustawy o stowarzyszeniach. W ostatnim czasie wynikł problem odpowiedzialności zarządu za 
podejmowane decyzje i zaciągane zobowiązania. Po konsultacji z radcą prawnym powstał pomysł 
przekształcenia stowarzyszenia w związek. Nad tym tematem pracujemy już od dłuższego czasu. Do 
tej pory na 18 samorządów skupionych w stowarzyszeniu 17 podjęło już uchwały o utworzeniu 
związku i przyjęciu statutu. Pan wójt przybliżył, że wczoraj otrzymał pismo z ŁFS z informacją, że 
organizacja chciałaby złożyć wniosek do wojewody o rejestrację związku, ale brakuje mu jedynie 
uchwał z gminy Sokoły. Poproszono nas o jak najszybsze podjęcie uchwał i przesłanie ich do ŁFS 
celem dokonania rejestracji związku. Pan wójt poinformował, że przed sesją rozmawiał z radcą 
prawnym świadczącym obsługę prawną dla stowarzyszenia, która przekazała że może przyjechać do 
Sokół 6 grudnia, aby wyjaśnić wszelkie wątpliwości. W żadnej gminie nie było takiego problemu. 
Wyjaśnił, że jeżeli zechcemy cokolwiek zmienić, to automatycznie wykluczamy się z obecności. Po 
zarejestrowaniu związku będą możliwe zmiany, ale przy akceptacji wszystkich. Takie są zasady pracy 
w organach kolegialnych. Jeżeli będą jakieś wątpliwości w tym temacie, to spróbujemy je wyjaśnić. 
 Radny Marek Czajkowski oświadczył, że w proponowanym statucie związku znalazł zapisy, 
które mogą działać na niekorzyść gminy. Od ostatniej komisji upłynęło już ponad miesiąc i był czas, 
aby to wyjaśnić. 
 Wójt Gminy Józef Zajkowski powiedział, że rozmawialiśmy o tym. Pan radny Czajkowski miał 
przygotować swoje wątpliwości na piśmie. 

Radny Marek Czajkowski odpowiedział, że nie ma wykształcenia prawniczego, aby odnosić się 
na piśmie do źle skonstruowanych przepisów. Trudno przystępować do jakiejś nowej organizacji, 
skoro ani pan wójt, ani pani skarbnik nie potrafią jasno wytłumaczyć na czym polegają niektóre zapisy 
statutu. Najlepiej byłoby wezwać niezależnego prawnika, a nie tego, który pisał statut. Statut został 
napisany w taki sposób, aby wszyscy go przyjęli. Do tej pory było tak, że przedstawiciele gminy 
spotykali się i coś tam sobie radzili. Związek będzie miał formę prawną i swój majątek. Gminy będą 
składać się na ten majątek. Związek będzie mógł zaciągać kredyty. Jeżeli inwestycja zostanie źle 
zrealizowana, wówczas gminy będą za to odpowiadały. Nie wiadomo też, czy pan wójt zostanie 
wybrany do reprezentowania naszej gminy. Jeżeli nie, to ktoś będzie za nas podejmował decyzje. 
W jednym z paragrafów jest też zapis mówiący o tym, że jeżeli związek nam coś użyczy, to będziemy 
musieli za to płacić. Stwierdził, że należałoby zastanowić się nad kwestię przystąpienia do związku. 
Zostało nam rok do końca kadencji. To niewiele czasu, aby coś zrobić. Radni następnej kadencji mogą 
mieć do nas uwagi, że wpisaliśmy się do organizacji, która szkodzi gminie. Nie sztuka jest podjąć 
szybką decyzję, bo będzie ona wpływała na kolejne lata. Przepisy wskazują, że to, co wniesiemy do 
organizacji, nie będzie można odzyskać po wypisaniu się z niej. Być może każą nam jeszcze za coś 
dopłacić. W proponowanym statucie jest sporo niezrozumiałych zapisów, które jeśli pójdzie coś nie 
tak, to mogą być wykorzystane przeciwko nam. Nasza rada gminy nie będzie miała dużego wpływu na 
realizowane zadania, ponieważ w pierwszej kolejności do głosu dojdą dużo większe samorządy. Stan 
naszej gminy, jaki jest wszyscy wiemy, nie stać nas na nieroztropne decyzje. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski oświadczył, że gdyby pan radny Marek Czajkowski wypisał 
w punktach swoje uwagi, to przesłalibyśmy je prawnikowi. Odpowiedź radcy prawnego wiele by 
wyjaśniła. Wszystkie zrzeszone gminy będą działały w związku na równych zasadach. Stowarzyszenie 
jest formalnym związkiem, ale chcemy pójść o krok dalej. Z radcą prawnym próbujemy się umówić od 
dłuższego czasu, ale nie możemy dograć terminu. Stwierdził, że jest mu niezręcznie będąc w zarządzie 
stowarzyszenia, że wszystkie samorządy na zasadzie zaufania podjęły uchwały, a nasza gmina ma 
jakieś wątpliwości przy podjęciu takiej samej uchwały, jak inne samorządy. Zadeklarował zaproszenie 
radcy prawnego na posiedzenie komisji w dniu 6 grudnia w celu wyjaśnienia wątpliwości. Poprosił 
o podjęcie uchwały i niewstrzymywanie biegu sprawy. Gmina Sokoły powinna należeć do zrzeszenia, 
ponieważ wiąże się z tym bardzo wiele korzyści. Chcemy wspólnie aplikować o środki zewnętrzne. 
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Dotychczasowa działalność stowarzyszenia dowodzi tego, że warto współpracować i zrzeszać się 
w organizacji. Pan radny M. Czajkowski nadinterpretuje przepisy. Rzeczywistość jest inna. 

Radny Marek Czajkowski odczytał „§ 32. 1. Członkowie Związku ponoszą koszty wspólnego 
działania Związku poprzez wnoszenie, zgodnie z zapisami statutu i treścią uchwał Zgromadzenia, 
opłat na pokrycie: 1) kosztów obsługi organów związku oraz utrzymania biura związku; 2) kosztów 
realizacji zadań statutowych; 3) innych kosztów, w tym inwestycji; 4) strat”. Stwierdził, że ten przepis 
wprost określa, że będziemy pokrywali wszelkie niepowodzenia działalności zrzeszenia. Jeżeli 
inwestycja będzie mniejsza, to będzie się to dało jakoś uregulować, ale w przypadku inwestycji rzędu 
100-200 mln trudno będzie tłumaczyć się przed mieszkańcami koniecznością spłaty kilkumilionowego 
deficytu. Mieszkańcy nie będą mogli liczyć na modernizację drogi, czy budowę placu zabaw, bo trzeba 
będzie spłacać długi. Poprosił o dokładne wyjaśnienie tematu przy współuczestnictwie sołtysów. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski oświadczył, że obecnie gmina Sokoły płaci składkę członkowską 
za przynależność do stowarzyszenia. Nic w tym zakresie się nie zmieni. Jeżeli nie ma woli, to możemy 
wypisać się z tej organizacji, ale takie rozwiązanie byłoby nierozsądne. Nikt nie będzie nas zmuszał do 
jakichkolwiek działań. Będzie to decyzja rady i zarządu. Zrzeszamy się po to, aby mieć z tego jakieś 
korzyści. Odkładanie tematu i słuchanie wyjaśnień w obecności sołtysów nie ma sensu. Jesteśmy 
wybrani przez społeczeństwo, aby podejmować decyzje. Poprosił o podjęcie uchwały. 

Radny Marek Czajkowski odczytał „§ 29. 1. Majątek Związku jest odrębnym majątkiem od 
majątku powiatu i gminy tworzących Związek i jest odrębnie zarządzany”. Wyraził obawy, że jeśli 
związek będzie prowadził inwestycję, to może przejąć na własność nasz majątek. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski wyjaśnił, że nikt nam nie będzie realizował inwestycji. Związek 
będzie aplikował o środki. Każda z gmin będzie wykonywać inwestycje we własnym zakresie. Nie 
zakładamy tworzenia jakiegoś kołchozu, któremu oddamy swój własny majątek. 

Radny Marek Czajkowski przypomniał, że pan wójt poprosił go spisanie pytań i uwag do 
statutu. Nie da się tego tak łatwo zrobić. Zapytał pana wójta, czy jest w stanie podpisać się pod tym, 
co teraz mówi i zweryfikować to za jakiś czas? Stwierdził, że zagadnienie jest problematyczne, dlatego 
trzeba je przed podjęciem decyzji dokładnie omówić. Poprosił o zaproszenie prawnika, który nam to 
wszystko dokładnie wyjaśni. 

 Radna Jadwiga Sieniawska poprosiła o odłożenie dalszej dyskusji na posiedzenie komisji 
i wyjaśnienie wątpliwości. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski zaproponował zwołanie posiedzenia komisji na 6 grudnia 2022 r. 
na godz. 9.00. Na posiedzenie komisji przybędzie radca prawny i przedstawiciele stowarzyszenia 
celem wyjaśnienia wątpliwości. 

Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski oświadczył, że tego samego dnia powinna 
odbyć się sesja. Nie możemy odkładać w czasie podjęcia decyzji, na którą czekają inne samorządy. 

Przewodniczący przez aklamację zaakceptowali zgłoszone propozycje. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poprosił Wiceprzewodniczącego Rady Wojciecha 

Czajkowskiego o odczytanie treści projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał projekt uchwały w sprawie 

utworzenia związku powiatowo-gminnego pod nazwą Związek Powiatowo-Gminny „Łomżyńskie 
Forum Samorządowe”. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poddał głosowaniu w/w projekt uchwały.  

W głosowaniu wzięło udział 14 radnych: 

 głosy za: 0 

 głosy przeciw: 8 

 głosy wstrzymujące się: 6 
Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie utworzenia związku 

powiatowo-gminnego pod nazwą Związek Powiatowo-Gminny „Łomżyńskie Forum Samorządowe”, 
stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że uchwała nie została podjęta.  
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11) 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski oświadczył, że w związku z podjętą decyzją dalsza 

dyskusja na temat statutu nie ma sensu. Do sprawy powrócimy za tydzień na posiedzeniu komisji.  
Pytań i uwag nie wniesiono. 

 
Ad. 6. 
1) 

Wójt Gminy Józef Zajkowski poinformował, że 8 grudnia 2022 r. w Sokołach odbędzie się 
uroczyste odsłonięcie pomnika pamięci ofiar NKWD w latach 1937-1938 połączone z konferencją na 
ten temat. Pomnik powstał z inicjatywy fundacji „Piękno Życia” przy współpracy z Gminą Sokoły 
i został sfinansowany przez Kancelarię Prezesa Rady Ministrów. Pan wójt zaprosił uczestników sesji 
na tą uroczystość. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
2) 
 Wójt Gminy Józef Zajkowski poinformował, że 11 grudnia 2022 r. o godz. 11.00 w Centrum 
Wystawienniczo-Targowym w Sokołach odbędzie się aukcja jałówek hodowlanych. Organizatorem 
wydarzenia jest Podlaski Związek Hodowców Bydła i Producentów Mleka. Rozpoczęte w listopadzie 
bazarki będą odbywały się w halach targowych po nowym roku. 
 Radny Marek Czajkowski zapytał, czy poprawi się organizacja bazarków? Czy terminy będą 
jakoś wcześniej nagłośnione? Na zdjęciach zamieszczonych w Internecie z ostatniego bazarku widać, 
że zainteresowanie wydarzeniem było mizerne. Dobrze byłoby jakoś to odpowiednio nagłośnić, aby 
przyciągnąć ludzi nie tylko z naszej gminy, ale i z gmin ościennych. 
3) 

Radny Marek Czajkowski oświadczył, że obecnie rozmawiamy na temat przyszłorocznego 
budżetu. Dobrze byłoby uwzględnić w nim kwestię regulacji diet sołtysów. Na sołtysów nakłada się 
coraz więcej obowiązków, a w ślad za tym nie idą pieniądze. W ostatnim czasie sołtysi zostali 
zobowiązani m.in. do roznoszenia deklaracji na dodatek węglowy, zbierania zapotrzebowania na 
węgiel i przechowywania tabletek z jodkiem potasu.  

Wójt Gminy Józef Zajkowski powiedział, że pan radny zwrócił tabletki do gminy. 
Radny Marek Czajkowski odpowiedział, że zdecydował się zwrócić tabletki dlatego, że często 

nie ma go w domu. W przypadku pilnej potrzeby rozdysponowania tabletek mógłby nie zdążyć wrócić 
do domu w ciągu 2 godzin. Taka decyzja została podjęta w obawie o zdrowie i życie mieszkańców wsi. 
Do rozważenia jest kwestia ustalenia kwartalnego ekwiwalentu za pełnienie funkcji sołtysa. Warto 
jest docenić pracę sołtysów, ponieważ gmina jest mocna swoimi sołectwami. Sołectwa są podstawą 
gminy. Powinniśmy dbać o to, aby coraz więcej osób chciało być sołtysami. Sołtysi coraz częściej 
rezygnują z pełnienia tej funkcji. Obecnie w wielu wioskach nie ma sołtysa i chętnych, aby nim zostać. 
Powinniśmy jak najlepiej ze sobą współpracować i wzajemnie się doceniać. Sołtysi mają dochód tylko 
z podatku. Wielu rolników korzysta z ulg inwestycyjnych i w rezultacie nie płaci zbyt wiele podatku. 
Oświadczył, że nie jest przeciwnikiem rozwoju gospodarstw, ale dąży do tego, aby sołtys czuł się 
doceniony. Ponadto zaproponował nagrywanie i transmitowanie posiedzeń naszych komisji. Dzięki 
temu ludzie lepiej wiedzieliby, co dzieje się w gminie. Prawo nam tego nie zabrania, a koszty tego nie 
byłyby zbyt wielkie.  

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski powiedział, że radny Marek Czajkowski chciałby 
zrobić wszystko, ale zapomina, że możliwości budżetu są ograniczone. Drogę do Czajk trzeba z czegoś 
sfinansować. 

Radny Marek Czajkowski powiedział, że 1 km drogi do Czajk będzie kosztował ok. 700 tys. zł. 
Wykonanie 1 km drogi do Nowych Racibor jest kosztowniejsze i wyniesie ok. 1,7 mln zł. Do tematu 
remontu dróg podchodzimy rozsądnie i robimy je tam, gdzie jest taka potrzeba. Pensjami sołtysów 
nie będziemy naprawiać dróg. Nie na tym polega nasze działanie. Trzeba pisać projekty i aplikować 
o dofinansowanie z zewnątrz. Nie można postępować tak, jak w przypadku placu zabaw przy GOK-u. 
Plac zabaw nie był na bieżąco remontowany. Po kilku latach użytkowania nie nadaję się on już do 
naprawy i trzeba wykonać nowy. 
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Radny Piotr Łapiński oznajmił, że kiedyś wraz z zaproszeniem na sesję otrzymywaliśmy wykaz 
osób zaproszonych. Od kilku sesji nie mamy takiej informacji. Poprosił o powrócenie do rozwiązania 
stosowanego wcześniej. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski odpowiedział, że niczego nie ukrywamy. Nie podzieliliśmy rady 
na koalicję i opozycję. Mamy jeden samorząd. Pan Marek Czajkowski został Przewodniczącym Komisji 
Rewizyjnej. Wszystko w tej gminie odbywa się jawnie i transparentnie. Są sprawy kontrowersyjne, 
wymagające przemyślenia, szerszej dyskusji, a nawet wycofania się ze swoich poglądów. Poprosił, 
aby w wielu kwestiach nie przesadzać, gdyż z demokracji robi się anarchia. Podejmowanie decyzji nie 
jest proste. Często zdarza się, że nie ma możliwości skonsultowania sprawy ze wszystkimi, z którymi 
byśmy chcieli. Każdy ma jakieś kompetencje. Nie chodzi o to, aby je komuś pomniejszać, albo 
zabierać. Musimy sprawnie zarządzać samorządem. Być może komuś nie zależy na tym, abyśmy 
sprawnie zarządzali i coś dobrego zrobili dla tej gminy. Wykonywanie nowych inwestycji i późniejsze 
ich uruchomienie nie jest proste. Niektóre osoby mają wiele ciętych uwag w kwestii targowiska 
i innych inwestycji. Nie można się tym zrażać, tylko robić swoje. Nadal uważam, że budowa 
targowiska była słuszną decyzją. Trzeba ciężkiej pracy i wiele wysiłku, aby to rozruszać i wdrożyć. 
Jesteśmy w stanie to wykonać. Nie robimy placów zabaw w każdej wsi. W poprzednich latach 
wykonaliśmy wiele ośrodków. Dziś jest to wielką chlubą gminy. Obecnie intensywnie pracujemy nad 
stworzeniem nowych miejsc pracy w Nowych Raciborach. Nie każdy akceptuje takie podejście do 
sprawy, ponieważ każdy ma inny punkt widzenia. Wszyscy powinniśmy mieć na względzie dobro 
gminy. Takie ślubowanie złożyliśmy wobec mieszkańców. W poprzednim roku podejmowałem temat 
szkoły w Bruszewie. Intencją tych działań było dobro gminy i czyste sumienie wobec mieszkańców. 
Oświadczył, że przyjął do wiadomości uwagi w kwestii bazarku. Przed organizacją każdego kolejnego 
bazarku wyślemy SMS-y do radnych i sołtysów. Chcemy, aby społeczność identyfikowała się z naszymi 
działaniami. Musimy ze sobą rozmawiać i współpracować, ponieważ stanowimy organ kolegialny. 
Skończyły się czasy, że ktoś za nas podejmował decyzje, a my musieliśmy się na to zgodzić. Dziś to tu 
zapadają decyzje i są to nasze decyzje. Poprosił o cierpliwość w kwestii diet sołtysów. Na najbliższej 
komisji będziemy rozmawiać na temat budżetu. Przygotujemy porównanie diet z innymi gminami. 
Mamy określony budżet, ale musimy patrzeć na to, co robią inne samorządy. Nie wypada, aby od 
razu po podniesieniu podatków dzielić pomiędzy sobą pieniądze. Świat nie kończy się na sołtysie, 
radnym i wójcie. Najważniejsi w gminie są mieszkańcy. Odnosząc się do kwestii transmisji posiedzeń 
komisji powiedział, że jeśli będzie to możliwe, to nie widzi w tym przeszkód. Nie mamy tu nic do 
ukrycia. Obecnie konsultujemy z radcą prawnym kwestię udostępnienia nagrania z komisji. Wyroki 
sądów są w tej sprawie takie, że nagranie służy pracownikowi do napisania protokołu. Nagranie nie 
powinno być udostępniane. Wkrótce radny pan Marek Czajkowski otrzyma pisemną odpowiedź na 
wniosek. Musimy być konsekwentni w działaniach. Nie powinniśmy rozmydlać odpowiedzialności. 
W samorządzie powiatu jest starosta i zarząd powiatu. W gminie wójt jest sam i nawet nie ma prawa 
głosu na obradach. Na temat diet będziemy rozmawiali. Na pewno osiągniemy jakieś porozumienie 
w tej sprawie. Pan radny mówił o placu zbaw przy GOK-u, który zgnił. Plac zabaw był drewniany. 
Drewno nie jest materiałem, który może przetrwać w zmiennych warunkach atmosferycznych przez 
wiele lat. Jutro jedziemy do Białegostoku podpisać umowę o przyznaniu dofinansowania. Przy domu 
kultury wykonamy metalowy plac zabaw. Wybudowana kilka lat temu drewniana kładka również 
zgniła. Wkrótce wykonamy nową. Nie wynika to z czyjegoś niedbalstwa, ale nietrwałych materiałów. 
Plac zabaw był konserwowany. Wymienialiśmy niektóre elementy i malowaliśmy go, ale drzewo tak 
się zachowuje. Przedstawił, że w poprzednim tygodniu wysłał pisma do 2 ministrów z pomysłem 
pieców na zrębki. Nad tym tematem pracowaliśmy już kilka lat temu. Za czasów ministra J. Szyszki 
znaleźliśmy się w gronie 5 gmin wpisanych do programu. Narodowy fundusz nie sfinansował działań 
i w rezultacie pomysł upadł. Wielu rolników ma własny las, w którym gnije drzewo. Można byłoby je 
zebrać, rozdrobnić i wykorzystać jako opał. Liczymy na dofinansowanie zakupu 100 pieców c.o. na 
zrębki. Przybliżył, że dziś otrzymał informację z sekretariatu wiceministra Kowalskiego, że jest 
zainteresowanie pomysłem. Wiceminister chce się spotkać i rozmawiać na ten temat. Jutro będziemy 
gościć delegację z Omanu zainteresowaną realizacją inwestycji w naszej gminie. Projekt, o którym 
rozmawialiśmy na sesji w obecności ministrów Kołakowskiego i Andruszkiewicza, został pozytywnie 
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zaopiniowany przez Komisję Europejską. Możemy liczyć na dofinansowanie w wysokości 15 mln euro. 
Oprócz budowy dróg chcemy realizować inne przedsięwzięcia, które będą rozwijały naszą gminę. 
Starosta na ostatnim spotkaniu z udziałem p. Wiesława Kamieńskiego powiedział, że w pełni popiera 
nasze pomysły związane z rozwojem Krzyżewa. Jest zainteresowany wdrożeniem nowych technologii 
w powiecie. Pan wójt poinformował, że odbyły się trzy przetargi na zadanie pn. „Budowę boisk 
sportowych wraz z rozbudową sali gimnastycznej przy Szkole Podstawowej w Sokołach”. Do 
pierwszego i drugiego przetargu nikt nie przystąpił. Po zmniejszeniu zakresu inwestycji, do trzeciego 
przetargu przystąpiło trzech oferentów. Najkorzystniejsza oferta była na 14,4 mln zł, co znacznie 
przekraczało nasze możliwości. W ostatnim czasie ogłoszono, że od 1 grudnia br. gmina może zmienić 
zakres inwestycji, tak aby dopasować się do rynku. Przyznane nam 8,1 mln zł nie przepadnie. 
Będziemy mogli je wykorzystać zmieniają zakres planowanej inwestycji. Obecnie pracujemy nad tym 
tematem, a także wieloma innymi zadaniami. 
 Sołtys wsi Perki Wypychy Franciszek Kurzyna zapytał, kto zlecił sołtysom dystrybucję tabletek 
z jodkiem potasu? 

Wójt Gminy Józef Zajkowski odpowiedział, że Wojewoda poprzez Państwową Straż Pożarną 
przekazał gminie tabletki do rozdysponowania w punktach docelowych. Gminy różnie do tego 
podchodziły. Jedne samorządy przekazały tabletki do siedzib okręgów wyborczych: szkół, przedszkoli 
i gminnych jednostek organizacyjnych. Druga grupa samorządów przekazała tabletki bezpośrednio do 
sołectw. My uznaliśmy, że w przypadku wystąpienia zdarzenia mieszkańcowi wsi najbliższej będzie 
dotrzeć do sołtysa. Tabletek nie można było dostarczyć bezpośrednio do mieszkańców. Kilku sołtysów 
uznało, że nie chcą się tym zajmować i zwróciło je nam. Znaleźliśmy alternatywne miejsca i osoby do 
rozdysponowania tabletek. Pan wójt oświadczył, że jeżeli któryś z sołtysów uważa, że nie chce się tym 
zajmować, to powinien zwrócić tabletki do urzędu. Wyjaśnił, że nie mieliśmy zbyt wiele czasu na 
zastanowienie się. W piątek o godz. 11.00 otrzymaliśmy pilne polecenie rozdysponowania tabletek 
do końca dnia pracy. Po konsultacjach z sąsiednimi gminami i wojewodą uznaliśmy, że najbliżej 
mieszkańca jest sołtys. Nikogo nie przymuszamy do współpracy, ale tak samo jest w przypadku zadań 
zleconych gminom. Zdecydowano, że gminy będą zajmowały się dystrybucją węgla, czy wypłatą 
różnych dodatków. Nikt nas o to nie pytał. Nie jesteśmy na to przygotowani, ale tego się od nas 
oczekuje i należy jakoś to wykonać.  
 
Ad. 7. 
 Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że Rada Gminy Sokoły w całości 
wyczerpała przewidziany porządek obrad w związku z czym o godzinie 13:35 zamknął obrady XXXIII 
sesji. 

Na tym protokół zakończono. 
 
Protokołował: 
Wojciech Maleszko      Przewodniczący Rady  
 

Krzysztof Grabowski 


